
SAMTALSSTÖD:

Prata med ditt om barn om 
gängkriminalitet och att ta 
kriminella uppdrag. 

Alltför många barn och unga dras in i 
kriminella miljöer eller gör uppdrag åt 
kriminella gäng - med allvarliga konsekvenser 
som följd. Som förälder kan du göra stor 
skillnad. Här tipsar vi om hur du kan prata om 
frågan om kriminella miljöer och uppdrag med 
hjälp av den korta filmen Min bästa vän.

Det är inte alltid lätt att hitta ett naturligt sätt 
att prata om kriminalitet. Var nyfiken och ställ 
frågor. Ofta vet barnen redan en hel del från 
sociala medier och nyheter. Visa att du är en 
trygg vuxen som ditt barn kan vända sig till. Då 
ökar chansen att du får veta om något händer 
och kan ge stöd. 

Gäng och kriminella grupper lockar unga på 
olika sätt - ofta via kompisar eller nätet. Barn 
kan tvingas göra små tjänster som sedan blir 
allt större. Ju tidigare du ser varningssignaler, 
desto lättare är det att agera.

Var uppmärksam på förändringar som nya 
kompisar, hemlighetsmakeri eller sämre 
skolresultat. Ju tidigare ditt barn berättar, 
desto lättare går det att stoppa. Men det är 
aldrig försent.  

Viktigt att förmedla till ditt barn: 

Därför behövs du som förälder

I det här samtalsstödet hittar du:
•	 Förslag på frågor till filmen.
•	 En tidslinje med illustrationer från filmen 

som underlättar samtal.
•	 Övningar som gör ditt barn tryggare i att 

säga nej.

•	 Kontakta polisen. Ring 114 14, eller 112 
vid pågående brott. 

•	 Kontakta socialtjänsten i din kommun
•	 Prata med andra vuxna runt ditt barn 

till exempel lärare, tränare eller andra 
föräldrar. 

 
Besök polisen.se/gangrekrytering för mer 
information.

•	 Det är alltid farligt att ta uppdrag från 
kriminella.

•	 Det finns alltid vuxna som kan och vill 
hjälpa.

•	 Det är modigt att berätta!

Om du känner oro för ditt barn  
- sök stöd

Här hittar du filmen!



1.	 Prata med ditt barn och säg att ni ska 
prata om risken att dras in i gäng. Fråga 
vad barnet redan vet och om barnet hört 
något via kompisar eller sociala medier.  

2.	  Se filmen ”Min bästa vän” (4.08) 
tillsammans. Filmen visar hur Leo dras 
in i en kriminell miljö. Leo blir kontaktad 
utomhus och lockas till att göra uppdrag 
åt gänget. Idag är det vanligare att 
barnen dras in via nätet. Filmen kan bli 
en bra start för samtal om konsekvenser, 
varför det är viktigt att säga nej och be 
en vuxen om hjälp.  

3.	 Används tidslinjen och frågorna till 
filmen, för att lättare prata om vad som 
händer Leo och vad som hade kunnat 
stoppa utvecklingen.  

4.	 Gör övningen som finns på sista sidan. 
Här tränar barnet på att säga nej till 
gängen och på att våga berätta för en 
vuxen.  

5.	 Låt inte samtalet ta slut. Fortsätt att 
prata om detta med ditt barn vid fler 
tillfällen. 

Så här kan du göra:

	» Leo verkar förstå att de äldre killarna är 
kriminella, men följer ändå med.  
Varför gör han det, tror du? 

	» Killarna ger Leo olika gåvor. Varför gör de 
det, tror du?  

	» Leo börjar göra tjänster och uppdrag åt 
gänget. Vad tänker du om det? 

	» Leo umgås allt mer med gänget och drar 
sig undan från sina andra kompisar.  
Hur mår Leo? Hur mår kompisen?  

	» Fotbollstränaren frågar Leo om det är 
något som är fel. Det verkar som om  
Leo vill berätta, men han gör inte det. 
Varför gör han inte det, tror du? 

	» Vad tror du händer i slutet?  

	» Kompisen säger att han önskar att man 
kunde spola tillbaka tiden. Vad hade 
Leo, kompisen, mamman eller tränaren 
kunnat göra annorlunda? 

	» Titta på tidslinjen. När tror du att det 
hade varit lättast att sätta stopp? 

	» När någonting svårt händer är det viktigt 
att prata med en vuxen. Hur brukar 
du göra när du behöver berätta något 
jobbigt för en vuxen? 

Frågor till filmen

Kom ihåg:  
Du är den tryggaste vuxna i ditt barns liv. 
Visa att du finns där och kan hjälpa. Våga ta 
samtalet – det kan förändra allt.
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Leo och hans bästa kompis sitter på en bänk innan
träningen. Två killar kommer fram till dem. Killarna är några 
är äldre. De börjar prata och skämta med Leo. Efter
ett tag säger de att de vill bjuda Leo och hans kompis på 
pizza. Kompisen skakar på huvudet men Leo tvekar.

Leo förstår att killarna är med i ett kriminellt gäng. Han vill 
egentligen inte följa med eftersom är rädd för att bli 
indragen i gänget. Men han vet inte hur han ska säga nej…

Leo vill säga nej

ÖvningÖvning

	» Hur kan Leo säga nej? Försök att 
komma på så många förslag du 
kan! 

	» Räcker det med att han säger nej, 
eller behöver han också göra något 
mer, t ex prata med en vuxen. Hur 
tänker du? 

	» Det är vanligt att gängen ger 
uppdrag via nätet, som på sociala 
medier. Hur kan man säga nej då, 
tänker du?

Det är kväll. Leo sitter i sitt rum och stirrar in i väggen. 
Tidigare under dagen träffade han några äldre killar som 
ville bjuda honom på pizza. Han förstod att de var med i ett 
kriminellt gäng, men han följde ändå med. Nu ångrar han 
sig. Leo känner sig orolig. Han är rädd för att killarna  
kommer att ta kontakt med honom igen och be honom att 
göra olika uppdrag åt dem. Han vill verkligen inte dras in i 
gänget. 

Han kikar ut från sovrummet och tittar på sin mamma som 
sitter i soffan och kollar på nyheterna. Han bestämmer sig 
för att han ska berätta om vad som har hänt. Men han står 
bara kvar och tittar. Det känns som om fötterna har frusit 
fast i marken. Han inte vet vad han ska säga eller hur 
han ska börja…

Leo vill berätta

	» Vad kan Leo säga till sin mamma? 

	» Vilka andra sätt finns för Leo att se till 
att mamman får veta vad som har 
hänt, om han inte klarar av att säga det 
rakt ut? 

	» Vilka andra vuxna skulle Leo kunna 
berätta för, om han tycker att det är för 
jobbigt att berätta för sin mamma? 

	» Vilken vuxen skulle du prata med om  
du var i Leos situation?


